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ta et 

4.mb tota seguretat, la majoria d'habitants d'aquest municipi- i nosaltres 
..- ens hi incloem- tendria greus dificultats s'hagués de donar una definició, 

ni que fos aproximada, del que és l'Agenda Local 21. 
Molt vagament, ens sona a sostenibilitat mediambiental. Damunt-damunt, 

sabem que hi ha municipis d'arreu del món que, per mitjà d'aquesta eina, el que 
fan és endegar una mena d'auditoria dels propis recursos, en un sentit ample, 
tot valorant les mancances, debatent els serveis, feient un exercici d'autocrítica. 
Això, d'entrada, sembla positiu. 

Capdepera és un dels municipis que s'han embarcat en aquesta 
aventura.Entre el 17 i el 30 de setembre hem pogut assistir a la segona fase del 
projecte, en forma d'exposició informativa i d'inici del debat públic. La primera 
havia consistit en la recollida de dades per pa1i dels tècnics. D'aquesta mostra 
en podem deduir que les coses es podrien haver fet millor i que la nostra situació 
es manifestament millorable. De fet, són els municipis amb una situació 
mediambiental més desfavorable els que han engegat aquests tipus de plans. 

Ara bé, una vegada que tenim feta l'anàlisi, com una mena 
d'autoinculpació, de catarsi, és arribat el moment decisiu. Les següents fases 
del projecte haurien de mostrar la vertadera intencionalitat dels seus promotors. 
Un dels pilars de l'Agenda és la participació ciutadana, i aquest, no ho oblidem, 
és un dels nostrestalons d'Aquil·les. Durant anys i panys no s'han endegat 
polítiques de participació, i sí s'ha tendit a considerar l'associacionisme 
reivindicatiu com un enemic potencial. Això ha congriat una manca de compromís 
dels polítics i del ciutadans envers la coparticipació en la gestió pública. 

En un altre ordre de coses, també és important saber qui, quan i com 
posarà fi I a l'agulla per a sargir tants de descosits. El poc entusiasme que polítics, 
empresaris i propietaris de tingues han demostrat davant una qüestió tan signi
ficativa- tan indicativa de la sal ut mediambiental de la societat gabell i na- com 
és el Parc Natural , ens fa pensar que difícilment s'aconseguirà el consens im
prescindible per a qüestions menys etèries: renous, neteja, preservació del medi 
marí, ús d'espais públics, energies alternatives, urbanisme, transport públic, 
reciclatge ... Tot això val doblers, que hem de pagar els ciutadans. Hi estam 
disposats? 

La qualitat de vida passa, precisament, per una bona qualitat 
mediambiental. Créixer a força de consumir més i més recursos no renovables, 
d'embrutar més, de contaminar l'aire, la terra i la mar, d'urbanitzar els pocs 
espais que ens resten, tot això no ens pot menar més que al col· lapse. Altrament, 
l'aposta per un canvi de rumb, cap a un futur sostenible, significa assumir-ne el 
cost econòmic. Aquest és el tema. 

I encara una pregunta: si la societat elegeix el camí de la sostenibilitat, 
estaria disposat el nostre Ajuntament a assumir les responsabilitats inherents a 
aquest dictat? · 
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Plaça 
des 

SitJar 

Comunicacions 
Sembla que és inteció del 

Govern de les Illes Balears anar 
implantant un servei anomenat 
d'intercanvi modal en la xarxa de 
transport públic, això és, de la possibilitat 
real d'intercanvi entre modes diferents 
de transport. Aquest pla afectaria Cala 
Rajada, en el sentit de garantir la 
connexió bus-vaixell, per a la qual cosa 
s'adequaria una terminal al nostre moll. 

En un altre sentit, també es vol 

''SA 
NOS 
TRA'' 

CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www. s anostra. es 

establir, durant l'hivern, un servei de 
transport a la demanda, que 
cobriria, a més de Capdepera-Cala 
Rajada, fins a Canyamel, es 
Carregador, Font de sa Cala i sa 
Mesquida. Rs preveu que aquest 
servei tendría dues expedicions 
diàries i estaria coordinat amb els 
serveis regulars Manacor-Cala Ra
jada. 

Així mateix, segons 
manifestà el conseller d'hisenda del 
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CIM, Miquel A. Flaquer, aquest mes 
d'octubre s'iniciaran les obres de 
millora de la carretera Capdepera-Artà, 
consistents en la neteja de voreres, 
millora del paviment en aquells trams 
en què es troba en mal estat, nova capa 
d'asfalt antilliscant i millora de la 
senyalització. El pressupost per 

aquesta obra és de 1.100.489 euros. 

Agenda Local 21 
Del 17 al 30 de setembre, en 

el Teatre Municipal, es pogué visitar 
l'exposició dedicada a l'auditoria 
mediambiental del nostre poble, dins el 
programa conegut com a Agenda Lo
cal2l. 

D'entrada, hem de reconèixer 
que les dades que s'hi reuniren fou 
aclaparadora, mala de pair,de gairebé 
tots els aspectes relatius al 
mediambient del municipi. Una anàlisi 
for9a exhaustiva en què es venia a po
sar el dit a la nafra de moltes qüestions 
que delaten un tipus de gestió poc 
amatent amb l'entorn, per dir-ho 
finament. 

Per trobar-hi emperons, ens 
hauríem de referir a una estructura poc 
didàctica de la mostra, adreçada més 
aviat a especialistes i coneixedors del 
tema, i no al públic en general. 
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Cine 
Segons una nota que ens ha fet 

arribar Bartomeu Melis, del Cine Juva, 
en qualitat de gerent de l'Associació 
de Cines de la Part Forana, aquesta 
agrupació compta amb un nou membre: 
Artà Teatre. 

L'Associació aglutina els 
espais d'una sola pantalla de diferents 
pobles de I 'illa: Llucmajor, Inca, Felanitx, 
Campos, Andratx, Alcúdia, Binissalem, 
dos locals de Menorca, i, ben aviat, el 
Cine Unió de Son Servera, que s'esta 
rehabilitant, i el teatre de Vilafranca. 

Segons Bartomeu Melis, 
aquesta cadena fa possible que les es
trenes puguin arribar més aviat a cascun 
dels pobles, davant la gran competència 
dels multicines i sales de Palma. Així 
mateix, és intenció del Cine Juva i 
d'Artà Teatre que els espectadors de 
Capdepera, Cala Rajada i Artà comptin 
amb funcions entre setmana, de 
caràcter cultural i de cine-club, a més 
de crear el dia de l'espectador, els 
dilluns, amb preus més reduïts. 

Visita 
EI Conseller d'Obres 

Públiques, Francesc Quetglas, visità 
Capdepera el passat dia 26, per tal 
d'inspeccionar l'estat de les obres de la 
variant que el seu departament està 
realitzant en el nostre municipi. Aquesta 
és una realització que ha fet vessar 
molta tinta a Cap Vermell, però que, 
com ja diguérem el mes passat, ha entrat 
en la fase final. De fet, era previst que 
a finals de setembre ja s'hi pogués cir
cular en tot el seu recorregut, des de la 
carretera de son Servera a la rodona 
del camp de futbol. 

Avís per a navegants: que no 
ens deixin, com se sol fer, el costat de 
la carretera plena de deixalles, 
caramulls de terra, asfalt i brutor en 
general. 

Exposició 
EI pintor Michael Traeg, ha 

exposat, entre ellS i el 29 d'aquest mes 

de setembre, una sèrie d'obres a can 
Creu d'Inca: aquarei·Ies, ceres, tin
tes, etc. en què ha posat en evidència 
les seves dots de magnífic dibuixant. 
Però, a més de les qualitats 
attístiques, Traeg va posar en relleu 
les seves qualitats humanes, ja que 
la recaptació de l'exposició era des
tinada íntegrament a ASPANOB 
(Associació de Pares de Nins 
Oncològics de les Balears). La 
presentació de I' exposició la va fer 
l'escriptor Jaume Santandreu, qui va 
lloar, precisament, l'altruisme 

generositat de l'artista alemany. 

Conveni 
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grapat d'activitats adreçades a fer més 
agradable l'estada dels visitants que, 
justament, triaren aquesta setmana per 
sojornar per les nostres contrades. 
Bàsicament, els actes foren de caire 
musical, amb actuacions folklòriques, 
de música sudamericana, de flamenc, 
de cant coral, etc. 

Com ve sent habitual, el fi de 
festa consistí en un castell de focs 
attificals. Molt vistós, per ce11. 

Curs 
Amb un notable increment de 

la població escolar, tant a s'Au ba com 
a s'Alzinar i a l'lES de Capdepera, 
s'inicià el curs 2002-2003, amb una 

EI dia 30 de setembre, els certa normalitat. 

ajuntaments de Pollença, Capdepera, 
i la Conselleria d'Educació, amb la 
col·laboració de l'Associació Hotele
ra, signaren un acord a fi que els 
alumnes que no hagin pogut superar 
el quart curs d'ES O i no tengui dret a 
noves convocatòries, puguin assistir 
a cicles formatius d'ajudant de cuina 
i cambrer, que s'impartirien a hotels 
de la zona. Aquests cursos els 
atorgarien un títol equivalent al 
d'ensenyament secundari. 

Turistes 
Entre el 16 i 22 de setembre, 

un any més, es va celebrar la 
Setmana del Turista, consistent en un 

Així i tot, es constata la 
necessitat d'ampliació de l'escola de 
Cala Rajada, ja negociada, i de la re
forma de l'edifici vell de s'Alzinar. 

Si l'augment d'alumnes 
nouvinguts continua a aquest ritme, ben 
aviat s'haurà de plantejar un nou cen
tre de primària en el municipi, perquès 
les dues escoles actuals ja comencen 
a vessar. 

Foc 
Així d'espectacular, vegeu la 

foto, resultà el foc que afectà una 
Jan xa, dins el moll de Cala Rajada. En 
un primer moment fou traslladada 
darrera el mur, peró el corrent la dugé 
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fins el passeig marítim, just davant del 
Porto Cala. La Policia Local tallà una 
zona del passig per evitar que el 
nombrós públic s'apropàs massa (hi 
havia perill d'explosió) mentre 
actuaven els bombers. Després la bar
ca romangué unes setmanes abando
nada, fins que fou retirada 

Pla d'Obres i Serveis 
L'Ajuntament de Capdepera 

aprovà els següents projectes perquè 
siguin inclosos en el Pla d'Obres i 
Serveis del Consell de Mallorca: 

- Camí de s'Heretat, amb un 
cost de 58.324 euros (nova capa 
d'asfalt). 

-Camí de Cala Moltó, per un 
total de 40.805 euros (pel mateix 
motiu). 

- Camí de sa Costa, amb un 
cost de 20.561 euros (també per as
faltar). 

- Sanejament i dotació de 
serveis de l'autovia Joan Carles I, des 
de la benzinera al torrent de son Moll, 
per un va Ior de 95.422 eu ros. 

Volta a Mallorca 
Dia 14 de setembre, Cala Ra

jada fou punt intermedi de la VI Volta 
Internacional a Mallorca de motos 
aquàtiques. Aquesta prova és consi
derada la més dura d'aquest esport, ja 
que cobreix una distància de més de 
300 quilòmetres en una única jornada, 
i el temps no sols ajudar. Així, la Volta 
que smií de Palma, anà més o manco 
bé fins a Cala Rajada , però aquí la 

mar, amb ones de més de 2 metres , 
posà en dificultat a molts de 
participants que hagueren d'abandonar. 

El mallorquí Luís Federico 
García Cañellas, en biplaces 1200 cc, i 
Jordi Arcarons (conegut pilot del rally 
París-Dakar, a la foto ) en motos 
tri plaça, foren els guanyadors de la 
prova. 

s 

Conferència 
Com a aperitiu de la I Mostra 

de la Llampuga, el dissabte dia 21, en 
el local de la Tercera Edat "Sol 
Naixent, Enric Massutí oferí una 
interessant conferència sobre aquesta 
espècie, de la qual ens en donà a 
conèixer vida i miracles. EI títol de la 
xerrada fou "La llampuga, un peix i una 
pesca tradicional". 

CL 
DE 

CA 
TAL 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies Cca. la. 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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Breus 
- Dins el programa d'actes de 

la Diada de Mallorca, l'agrupació Ai
res Sollerics presentà a Capdepera una 
mostra d'indumentària mallorquina 
antiga, el passat dia H. 
Lamentablement asistí molt poca gent. 

- El dia 14 se celebrà la I 
Travessia de n'Aguait a sa Font de sa 
Cala, nedat, sota l'organització de 
l'agrupació local de la Creu Roja. Hi 
participaren 48 nedadors. 

- El grup municipal de "Es 
Grup" ha canviat un dels seus regidors 
a l'Ajuntament de Capdepera. Ha 
cessat en Miquel Rexac i en el seu 
lloc hi ha entrat en Mateu Melis Tous. 

-Tant el setembre, com el que 
duim d'octubre, ens han seguit oferint 
el temps que ha caracteritzat tot l'any: 
absoluta irregularitat i pluges 
freqüents. 

La notícia del mes és sens dubte la I Mostra de la 
Llampuga, celebrada al moll de Cala Rajada. Seguidament, us 
n'oferim un petit reportatge. Aquí teniu la foto de l'inauguració, 
de les autoritats: el patró major de la Confraria de Pescadors , 
Pere Fuster,· el conseller del CM, Miquel Àngel Flaquer,· el batle 
Josep Gal/ego,· el conseller d'Agricultura i Pesca, Mateu Mo
rro; i el director general de Pesca, Sebastià Coves. Vet aquí el 
moment de tallar la cinta, just abans del sus! 

~ GRUP MUNTANER- RIBOT, S.L 
tm_j Antonío j. Muntaner Pomar 

(((Dll.MAID>O 

GCADN CQl) lffi\f([i 

..., 
Segur os 

I~J . 

EE 

~ 

P'lnUTERRE, .f. A. 

CATALANA 
OCCIDENTE 

novomedk,s.a~ 

POMPAS FUNEBI?ES 

C/. S'alzinar, 18- 07560 CAPDEPERA 

Tel.97156 30 96- Tel. Móvil 617 J9 29 29 · Fax 97156 53 lO 

abans cas verduler 

Amalia Garcia 
Carns, embotits, verdures i drogueria 

Ca vostra I 

www. canoliver.es 
e-mail: canoliver@terra.es 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes 

Telèfon i fax 971 565 329- móbil636 01 0118 
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I Mostra de la Llampuga 
Cala Rajada, 22 de setembre de 2002 

El dilluns dia 23, en el moll de Cala Rajada hi 
regnava un sentiment de legítima eufòria. Era el dia després 
d'una jornada memorable que intentarem resumir. 

Quan, al llarg de la setmana precedent, poguérem 
assistir al muntatge que anava cobrant forma a I' esplanada 
del moll, ja vàrem veure que la Confraria no envidava en 
fals, amb això de la Mostra. Tot resultava espectacular: 
els llocs reservats per als expositors feien goig de veure, la 
netedat enlluernava, les casetes institucionals i els bars 
embellien, l'entrada al recinte era imponent... 

Aleshores, però, encara teníem dues incògnites: 
quin temps faria i quina gent vendria. Eren dos factors que 
podien fer malbé el treball de molts de mesos. El resultat, 
ja el sabeu: se superaren totes les expectatives. D'una 
banda, la meteorologia es va aliar amb els organitzadors i 
va fer un dia radiant, amb un sol que treia fum de les pedres. 
De I 'altra, el nombre de vistants "oficials", que superà els 
4.500, va desbordar totes les previsions i va esgotar de 
manera fulminant els més de 1.500 quilos de llampuga pre
parada. 

Cap a les 12 del migdia, del dia 22, es va inaugurar 
oficialment la mostra, amb la presència del Conseller 

Així de plantosos es mostraven els stands de les 
illstitucions, confraria i restauradors 
coNaboradors, poc abans de l'inici de la jornada 

d'Agricultura i Pesca, Mateu Morro; del batle, Josep Ga
llega; del conseller del CIM, Miquel A. Flaquer; del direc
tor general de Pesca, Sebastià Coves; etc. Molts de patrons 
majors d'altres confraries també hi volgueren esser, així 
com un nodrit grup de menorquins arribats via marítima, a 
més de gent venguda de tots els punts de l'illa. 

El preu de l'entrada de 5 euros, donava dreta a 
cinc degustacions (llampuga, postres o beguda), un preu 
mòdic, molt atractiu i que es va traduir en una assistència 
de públic massiva. Així i tot, amb aquesta aportació s'han 
pogut cobrir gairebé totes les despeses de la Mostra i el 
dèficit, si és que n'hi ha, haurà estat mínim. 

Els elogis pel que fa a les receptes presentades en 
les més de vint casetes, foren unànimes: varietat, bon gust, 
i imaginació posats als servei d ' una espècie, la llampuga, 
moltes vegades infravalorada. En aquest sentit, si la intenció 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria u niversal 
carrereliouorservera,37 tot un clàssic 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 
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L'èxit de públic superà sens dubte les previsions més optimistes 

de la Confraria de Pescadors era donar a conèixer les 
possibilitats culinàries d'aquest peix i divulgar-ne el seu 
consum, creim que s'ha assolit el propòsit. Els restaurants 

MOS"mA 
IJJ; !JA LLAMPUGA 
CAl A ((AtJ4(,1,\ ¡ ' ~.li t/lf¡ , 

L 'especta
cular 

entrada 
al recinte 

de la 
mostra 

i hotels pmiicipants, així com els cuiners que actuaren sota 
les sigles de la mateixa Confraria, oferiren un repertori 
que va sorprendre els visitants. No en destacaríem cap, 
perquè totes varen merèixer només que elogis. 

A~~ T~ ¿{'Ot~ 

-D~ .J.'Ot-'1-U 
- T.of41M~ 
-~k pUw,,ú 

- 1).uc~ 

f~~ H-oft-~~ T~ 

Sd~ H~~14- ~~~ 
J,(J~ H~~ Uc~-~ T~)-'o.p. 

e~ R~ -o1r:.1o <--1 ~ c~,zz 
Td.: 111 $6$/24- fM-: 1/1 rt1rt301 
¿~;~@¿t..¡M 

~- 0/$/0 4 C-c~~ /ht.t~~A, r;r; 
Td/FM-1/1 r/3$04-1 

El fet és que cap a les 3 del capvespre les 
existències començaren a curtejar, i en alguns llocs ja no hi 
quedava res. Gràcies a una reserva que s'havia previst 
per a tal emergència, una de les casetes de la Confraria, la 
que presentava l'arròs amb llampuga, va poder seguir 
funcionant fins a entrada de fosca. En Joan Ramon Este
va i en Joan Fuster continuaren cuinant arrossos secs fins 
que quedà una sola tallada de llampuga. Es calcula que 
només d'aquesta especialitat se'n serviren prop de 2.000 
degustacions. En total, i de les distintes receptes 
presentades, se'n serviren quasi 20.000 racions. 

Al llarg de tota la jornada va funcionar un servei 
de neteja que va permetre que el recinte de la Mostra es 
veiés sempre pulcre i el servei de seguretat va mantenir 
l'ordre sense problemes, perquè tampoc no se'n crearen, 
ja que es tractà d'unajornada plàcida, sense el més mínim 
incident. 

En resum: èxit absolut i el sentiment unànime que 
la Mostra ha de tenir continuïtat. 

Al municipi no havíem tengutmaijornades firals i 
ara en tenim una a Capdepera, amb el Mercat Medieval, i 
una altra a Cala Rajada, amb la Mostra de la Llampuga, 
totes dues ben originals, distintes de les fires tradicionals 
que se celebren arreu de Mallorca. I que desitjam que es 
consolidin com a dues fites del calendari festiu del municipi. 
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Agenda Local 21 

L'Ajuntament de Capdepera, bé, els qui governen, 
ha decidit que el nostre Ajuntament es mereix una Agenda 
Local 21. De manera que "això és pau, i tot el demés 
glòria". 

Però algú sap exactament què és això? Per què 
es fa? Quines finalitats té? Crec que són pocs els que en 
tenien notícies abans de l'exposició presentada al Teatre 
Municipal, i dubt que n'hi hagi molts més, després de 
l'exposició ... Inclús entre els regidors les respostes són d'allò 
més ambigües. 

L'Agenda Local 21 
és un programa de 
participació ciutadana i 
democratització de la presa 
de decisions. La idea neix a 
partir de la Cimera de Rio 
de Janeiro (Brasil) de l'any 
1992. Moviments socials i 
ecologistes d'arreu del món 
pnd~ngu~r~n, sota el 
paraigua de l'ONU, forçélr 
els poders polítics i 
econòmics a prendre 
decisions que aturassin el 
ritme de destrucció dels 
ecosistemes de la Terra. 
Evidentment, aquella Cime
ra, com les posteriors, la de 

necessitat que, a més dels acords dels països, feia falta un 
compromís dels ciutadans a través de les unitats bàsiques 
de participació: els municipis. Així sorgí la idea de crear 
plans de creixement i desenvolupament locals d'acord al 
principi de la sostenibilitat mediambiental, és a dir, de limi
tar el creixement a allò que la natura d'una determina zona 
pot assumit sense fer malbé als ecosistemes naturals 
existents. 

Els pilars bàsics d'aquest model són 
Necessitat de crear una auditoria ambiental, 

feta per tècnics 
independents, per a 
conèixer la situació real 
del municipi o zona on es 
vol aplicar 1 'Agenda 21. 

Debatre 
àmpliament, amb la 
màxima participació 
possible, les dades de 
l'auditoria ambiental, 
fent-hi aportacions. Quan 
més rica sigui aquesta 
fase més s'ajustarà a la 
idea de participació 
ciutadana. S 'haurà de 
cercar el consens: se cer
quen acords de mínims 
assumits per tots. 

Kioto (Japò) o Johanesburg ~~i~~i¡~~~~~~~i~~~~~ (Sudàfrica) , resultà un 
fracàsestrepitós: 
S'aconseguí poca cosa més 

.:o-.,.,:~PN!_~~·l""l'Ç!:iJ 

que una declaració de 

Elaborar projectes 
d'aplicació concrets, 
delimitats en el temps, 
amb pressuposts 
suficients per fer-los via-

principis ambígua i poc comprometedora. De fet, deu anys 
després, moltes fites plantejades no s'han duit a terme i 
molts de problemes s'han agreujat. I evidentment les grans 
potències han estat les protagonistes, mentre Europa ha 
mantingut unes posicions, diguem-ne "políticament 
correctes", els Estat Units s'han mostrat obertament 
insolidari, boicotejant qualsevol acord que anàs contra els 
seus interessos econòmics. 

Alguns consideraren un èxit aquella primer Cime
ra, només pel fet de dur-se a terme, i per altres qüestions 
secundàries. Una d'elles va ser el plantejament de la 

bles. 
Crear mecanismes de control i revisió. 

Vist així, tot és molt interessant: implicar la 
ciutadania en el desenvolupament de mesures que ella 
mateixa considera impm1ants, una vegada detectats els 
problemes socials i ambientals que li preocupen. Tot un 
canvi de filosofia del que tenim fins ara 

El camí engegat pel nostre Ajuntament té coberta 
la primera fase i ha encetat la segona. De la seva capacitat 
per engrescar la gent i els col·lectius locals i fomentar una 
participació activa i sincera, lluny d'interessos i curolles 



inforació local/opinió 

personals, aquest projecte pot tenir futur. Sinó, serà un 
estudi teòric més, com tants d'altres que se n'han 
engegat - alguns sense acabar i altres en el fons de 
calaixos de la Sala- sense utilitat pràctica, que només 
han justificat unes despeses o cercat la complicitat 
davant una erràtica política de desenvolupament poc 
respectuosa amb el medi. 

D'això darrer, el nostre municipi n'és ple de 

mostres. 
El fet d'encetar un debat, mínimament seriós i 

pmiicipatiu, ja s'ho valdría. 

=Espera1r.za 
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ALGUNES DADES: 
- Actualment hi ha 6000 municipis de tot el món que 

apliquen la seva Agenda Local 21. Evidentment, n'hi ha per a 
tots e ls gusts. 

- Igualada (Catalunya) ha estat la primera ciutat 
espanyola i tercera europea que ha posat en marxa la seva Agen
da Local21. L'any 1994 ja va fer la primera auditoria ambiental i 
promogué solucions contretes als problemes de caire ambiental 
provocats per la forta industrialització de la zona. Altres ciutats 
catalanes amb greu deteriorament ambiental la seguiren. 

-A les Balears han estat Calvià i Alcúdia les pioneres. 
No debades són municipis amb una forta pressió urbanística i 
deteriorament ambiental. 

-Actualment hi ha una eclosió de municipis de les Illes 
que inicien la seva Agenda Local 21, la qual cosa fa pensar en 
una mena de moda, per més que s'insisteix que s'ha de ser 
conseqüent amb el projecte engegat, ja que del contrari pot crear 
un estat de desencís entre Ja població: s'ha de fugir de documents 
teòrics i insistir en Ja necessitat de fer programes amb projectes 
concrets i viables, amb suficients recursos econòmics. 

- Barcelona ha estat una de les grans ciutats europees 
que han acabat el procés de participació, el FÒRUM.: S'ha signat 
el Compromís Ciutadà per a la Sostenibilitat, amb la participació 
directa de 120 entitats ciutadanes i 15.000 ciutadans a títol perso
nal. Consta de 10 línies d'acció, concretades, cadascuna, en lO 
accions per a desenvolupar en 1 O anys. 

Banquetes 
Bo das , Comuniones, Bautizos, Aniversari os ... 

***** 
i i i Celebre con nosotros sus momentos mas inolvidables!!! 

Cuidamos hasta el última detalle, ofreciéndoles un excelente servicio 
y toda nuestra experiencia para que su evento sea un éxito . 

Aparthotel Esperanza Mar *** 
Crta. Cala Bona - Costa de los Pinos s/n 

Cala Bona - Mallorca 
Información y Reservas : Dpto. Comercial 
Tel. 971 89 05 68 Fax 971 89 09 38 

e \ t I D ,\ D 'l' l! R I <; T .1 e .\ 



col·laboració 

Presentació del llibre 
Fent camí amb el poble, 

de Pere Orpí 
Capdepera, 23 d'agost de 7002 

Amigues i amics, 
Ho he de dir aquí, i ho vull dir ben fort i clar, amb 

la cara ben alta i la veu sense cap esquerda: voldria que 
aque~ta terra nostra congriàs, a cada pam, un Pere Orpí. I 
ho dic ben conscient que això podria semblar una 
irreverència, tractant-se d'un mossèn, però ben al contrari, 
crec que és una lloança fruit d'una necessitat que hem 
~nat albirant a mesura que trepi1jam aquesta nostra, petita 
I, a vegades miserable, terra. Persones com Pere Orpí són 
les_ que ~'arriben al vora-viu del cor, amb una punxada 
de~xondidora, ferotge, però amb aquella elegància i saber 
estar que o bé quedes esmaperdut o bé et despertes d'una 
vegada per totes. A mí em peguen calfreds, ara encara, 
quan llegesc alguns mots de Pere Orpí; uns calfreds que 
t'esbuquen fonaments que tu creies perennes, forts, i no 
eren més que castells d'arena que ens havien posat davant 
els ulls. 

Ara, aquí, que estam entre mossèns, deixau-me fer 
una petita confessió: Pere Orpí, com també molts altres 
cavellans, et fan sentir admiració per I 'estament eclesiàstic 
perquè han estès on vi ven, per què i per qui; i és veritat que 
el Déu Omnipotent n'és la causa primera i última, però a 
l'entremig hi som tots nosaltres, simples moiials, que hem 
de riure i plorar, i sofrir, i gaudir, i menjar, i beure, i dormir, 
i treballar: hem de viure i som éssers amb necessitats molt 
terrenals, també, de vegades massa. I Pere Orpí és, 
sobretot, un bon amic de tots aquests éssers, entre els quals 
jo m'hi incloc. 

No cregueu que vulgui fer una embetumada a 
l'autor, o que li vulgui rentar la cara; res més allunyat de la 
meva pretensió: no li he de demanar cap favor, ni cap 
col·locació;ja sabeu la dita aquella que diu: "Allunya't d'un 
qui t'alaba massa". No, jo només pretenc fer-vos un 
petitíssim tast de la mel ensucrada i del vi de missa que 
trobareu en aquest recull; una mel que et fa empassar 
moltes veritats agres, un vi que t'alleugereix el camí i et fa 
sentir un regust entranyable i preciós. Jo no coneixia 
Capdepera i he après a estimar els vostres petits racons a 
través d'aquest llibre, he après a entendre moltes coses 
equisides dels gabellins; ¿hi ha millor cmia de presentació 
que aqueixa per a un poble? Per això, quan vàrem parlar 
amb el responsable de cultura de la vostra mà'<.ima institució 
local, i li vàrem dir que aquest era un bon llibre, no només 
per al vostre poble -que ho és i molt- sinó per a tots els 
mallorquins i illencs, és evident que no ens posaren cap 
emperò per col·laborar amb l'edició. Com a director 
d'aquesta Col·lecció sobre temes de la nostra cultura i en 
nom de I 'Editorial Documenta Balear, vos don les gràcies 
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i l'en.~orabona perquè ~1ai més b~n gastats com en aquesta 
oc~c10 els euros que Iu h~u destmats. I estic ben segur, a 
mes, que_ ~oldre~ regraciar amb un llibre com aquest a 
aquells VIsitants Ii·lustres que vulguin conèixer una mica 
més el vostre cor i la vostra ombra. 

No vos parlaré de I 'interior del llibre, dels himnes, 
les cançons, les rondalles ... no. Ni tampoc vos parlaré del 
magnífic ~-eculi d'aquests himnes i narracions al CD, dirigit 
pel mateix Pere Orpí; ~oldria que fóssiu vosaltres que, 
?elerosos ,de _veure-u~-hi, aqt~esta mateixa nit en sopàssiu, 
I en be~ena_ssm cada dia. Llegm el magnífic pròleg de Josep 
Esltelnch I Costa, un vertader goig per assaborir la ploma 
d'a~uest home~10t de la nostra cultura i la nostra llengua: 
llegm-lo perque vos assenyalarà el solc d'aquest magnífic 
camp de guaret que és le llibre. 

Deixau-me, per acabar, que vos llegeixi un 
paràgraf que vaig escriure sobre el llibre quan en Pere 
Orpí em va passar les primeres proves: 

"Estam segurs que aquest recull esdevindrà com el bon vi, el 
gran reserva, que pot aguantar anys i anys dins les botelles sense 
perdre nil 'aroma ni el gust exquisit, després d'haver-ne passats uns 
quants dins les bótes de roure. Aquest és el treball de tota una vida 
l'essència i lapzn-esa d 'zm treball de molts d'anys, de moltes batzegade;, 
begudes com només ho sap fer la jitsta de jiguera, lleugera i dura, 
menystinguda perquè no podia agombolar les vetllades al voltant de la 
llar de (oc, perquè no en surt caliu ni carbó per mantenir encès el foc de 
la contmuilat.l, tanmatei'c, aquest llibre de Pere 01pí ens deixarà un 
caliu ben encès, un foc esp;;nerós i altívol, uns esqueàos d'esperança i 
uns singlots de passió. Es un recull per assaborir-lo a poc a poc, 
suaument, com els glops d'aquell bon vi. I podrem sentir la seva passió 
per les paraules i per la música, dos elements, aquests, que dignifiquen 
l'actuació del 'home envers l'altre home i envers Déu. Gràcies Pere 
01pí per hm1er-no-ho regalat tan de bon grat!" 

Moltes gràcies. 

Felip Munar i Munar 
Director de la Col·lecció El Bufador 
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PER BOCA D'ALTRI 
Recentment han dit ... 

Jaume Matas es va reunir a Campos amb els 
militants del seu partit a la comarca de Migjorn. Un dels 
eixos del seu discurs sembla que va consistir a criticar la 
política lingüística de l'actual Govern, ja que, segons ell, 
imposa el català, mentre que el seu partit està pel 
bilingüisme. Com a exemple d'aquesta imposició va posar 
l'escola. El que més sobta d'aquest posicionament és el 
retrocés que en matèria de normalització lingüística sembla 
haver experimentat el seu partit de la nit al dia, ja que en el 
món educatiu el que s'està fent és aplicar el decret de 
mínims que ells varen aprovar quan ostentaven el poder. 
Ni més ni pus. 

Jaume Lladó, professor 

7)~ 

LLEVANT 
Articles de menatge 

Lifeim la seva pintura, en 
qualsevol color, en cinc minuts 

carrer sa Serreta, 12 
07590 Cala Rajada 

telèfons. 971.818.945 
971.819.209 
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En el sopar que li oferiren els militants campaners, 
(Matas) va desenterrar un dels seus temes estrella, com 
és ara el de la llengua ( ... ) El discurs de Campos ens fa 
pensar que vol començar la campanya amb un "decíamos 
ayer". És a dir, donant canya a la llengua catalana per a 
satisfacció de l'extrema dreta i dels reductes socials més 
incultes. 

Llorenç Capellà, escriptor 

En les societats capitalistes, la forma de tirania 
més comuna prové de l'imperialisme del mercat, de la 
mercantilització de béns que no són mercaderies. Quan 
tot és a la venda, els rics es converteixen en tirans. 

Michael Walzer, 
pensador i teòric polític nord-americà 

Els francesos no tenen cap dubte que el francès 
és la millor llengua del món, i pensen que és una injustícia 
que l'anglès li hagi passat al davant. Al mateix temps, els 
francesos han preparat la destrucció de totes les llengües 
sota el seu domini, amb mètodes totalitaris: violència con
tra els alumnes, intimidació als parlants, por, vergonya ... " 

Joan-Lluís Lluís, escriptor nord-català 

Resulta que un restaurant obert aquest mateix estiu 
presenta els seus plats en totes les llengües però no en 
·català ( ... ) Naturalment, hi ha molts de restaurants en la 
mateixa situació. Tots en coneixem una pila. A tot arreu 
( ... )Personalment, això m'omple de dubtes. Tots vostès 
saben que, encara que la Generalitat no ho persegueixi 
perquè una policia lingüística seria immediatament 
estigmatitzada, hi ha una llei que obliga a tenir la carta en 
català. Així doncs, pregunta elemental: els reataurants que 
no compleixen una llei tan visible, deuen complir les lleis 
que regulen les mesures higièniques i sanitàries? Què deuen 
fer, en la discreció de la cuina? Si no saben fer una carta 
ajustada a la realitat del mercat i a la llei, com s'atreviran 
a fer una cosa més difícil, com ara un rap al forn? Si 
menyspreen una llengua d'aquesta manera, com deuen 
tractar el paladar dels clients? I amb aquests dubtes, ens 
hi hem d'entaular? 

Marc Marcè, 
subdirector del diari Regió 7 



opinió 

Cartes a Cap Vermell 

En primer lloc, vull explicar a totes aquelles per
sones que no ho saben, que Aires Gabellins és un grup 
de ball de bot format per prop d'un centenar de 
membres, que sols som Aires Gabellins quan anam 
vestits de pagès o bé si som la majoria del grup i actuam 
en representació seva, i també, si per algun altre motiu, 
enviam una sola persona en representació de tots. 

Tot això ho explic arran d'alguns comentaris que 
han sorgit pel poble arran de les passades festes de 
Sant Roc i Sant Bartomeu. 

Sa Pandilla Bullanguera no és Aires Gabellins. 
La majoria dels membres ho són, però no tots, com 
tampoc ho és la majoria de l'agrupació. És la Coral 
S'Alzinar el grup Castell de Capdepera? La majoria dels 
membres forts del Castell de Capdepera participen en 
la Coral, però no són el Castell de Capdepera en aquells 
moments. 

Si un periodista (dubt que ho sigui) siu a un diari 
de tirada regional: "Aires Gabellins arrasó en el con
curso de paellas", aquest bon home no ens ha vist. No 
érem tot el grup, ni com a grup hi vàrem participar. 
Participàrem com a amics que som. No hi participaren 
també altres parelles d'altres grups, com a amics? 
(Castell de Capdepera, Coral S'Alzinar, Banda de Mú
sica, corals dels majors, etc.) No s'hi presentaren en 
representació dels seus grups. Nosaltres tampoc. Jo cada 
any, de sempre, faig de "pinxe" amb ma mare (enguany 
no). Tampoc no vaig ser jurat, ni ho podré ser mai, perquè 
la paella no m'agrada, i així mateix jo no vaig ser qui 
vaig designar els membres del jurat. Alguns repetiren 
de l'any passat, d'altres ho so 1·1 i citaren ells mateixos, 
perquè els feia il·lusió. 
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vegada que prepara una demostració ens demana que 
col·laborem amb ella per guanyar temps en el canvi de 
vestuari de les nines, i a Aires Gabellins, quean se'ns 
demana una col· Iaboració, mai hem dit que no (a no ser 
que ja tenguem una altra cosa). 

Cada any, partícip en el concurs de cartells i de 
narracions, aquest any no hi he participat per mor del 
meu càrrec. 

Com a darrer aclariment, si ballàrem el dia de 
Sant Bartomeu amb els amics de Múrcia va ser tan 
sols perquè ells només podien estar amb nosaltres els 
dies 23 i 24; i el23 era ple; a més, l'actuació fou gratuïta. 
A l'Ajuntament no !iva costar res i Aires Gabellins els 
va pagar el sopar. Els grups de ball de Mallorca teníem 
un deute moral amb el grup de Múrcia, ja que el grup 
que els havia de rebre fa un temps, o no va poder o no 
va voler, i en aquesta ocasió ens hem repartit 
l'acompanyament i l'estada dels murcians, el grup de 
Consell i Aires Gabellins, i, pel que sé, han partit de 
Mallorca molt contents d'haver-nos conegut (i això ho 
val tot). 

Crec que llegeixen això, les persones que xerren 
i diuen sense saber, una altra vegada que pensin el que 
xerren i el que diuen. 

Tant jo, el qui subscriu, com Aires Gabellins, 
podem dir que estam ben tranquils, que la consciència 
no ens pesa, i pensant que hem fet el que havíem de 
fer. 

Signat: Climent Crespo, 
director d'Aires Gabellins 

r ~~ n _ Taller de periodisme 

1 ~ Volsfer 

~ ràdio i premsa escrita? 
S1 etS JOVe 1 vols participar en els 

tallers de ràdio i premsa escrita pots 
apunntar-te al centre Jove de 

Capdepera 

Els companys del grup Castell de Capdepera (i 
dic companys perquè tots ens coneixem i em consider 
amic de tothom) es queixaren que nosaltres ballàrem el 
dia de Sant Bartomeu a Capdepera. Els vull dir que, pel 
mateix ordre que ells han posat les coses, a Aires 
Gabellins ens tocava ballar "l'Oferta" a la missa de Sant 
Bartomeu. Jdò, les nines que ballaren la música de 
"Titànic" a l'ofici, no eren dels Castell de Capdepera? 
Ballaren com a representació del grup? Doncs, ens 
treptijaren l'acte a nosaltres (és el mateix, o no que el 
cas de Pandilla Bullanguera, de les paelles, o la ballada 
amb els murcians?) 

Pel que fa als balls del dia que ballaren les Informació al Centre Jove de 
alumnes de Sílvia, un aclariment per a la gent que ha Capdepera i al telèfon 971 818 638 
xerrat i no assistí al Teatre: supòs que per confiança "' 

'---------------------------------' (vaig estudiar ballet uns anys amb na Sílvia), cada 
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Gabelliqs 
~ 

fora poble 

Músics 
A començaments de setembre, 1 'Associació Músics per 

la Llengua va presentar un recull exhaustiu de tots els grups i 
solistes que l'integren, 58 en total, en forma d'un triple CD i d'un 
llibret amb el currículum de tots els artistes i lletres de les seves 
cançons. L'acte de presentació, a Palma, va anar a càrrec del 
director general de Política Lingüística, Joan Melià, i del músic 
local Suso Rexach. En el recull també hi és present, naturalment, 
la nostra cantant Marisa Rojas. 

Gloses 
El nostre col·laborador i membre de Cap Vermell, Jaume 

Fuster, ha estat guardonat amb el primer premi del VI Concurs de 
Gloses Festa des Vermar, de Binissalem, convocat per la revista 
"Arròs amb salseta" i l'Ajuntament d'aquella vila. Enhorabona. 

Colau Vives 
Del 15 de setembre al 6 d'octubre haurà romàs oberta, a 

la Torre de ses Puntes de Manacor, l'exposició rememorativa del 
pintor de Cala Rajada, Colau Vives (1956-1998). Es tracta de la 
mateixa mostra que tots vàrem poder veure a Can Creu d'Inca, 
comissari ada per Maria Massanet i Teresa Flaquer, i que ara arri
ba a Manacor en una actuació que ha comptat amb el suport del 
Consell de Mallorca, de I' Ajuntament de Manacor i de Sa Nostra. 

Com sol succeir tantes vegades, a l'inoblidable "Pota", 
els reconeixements també li arriben quan ja no pot gaudir-ne. 
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Concert 
A la VI Trobada de Corals de la Gent Gran, 

amb motiu del Dia Internacional de les Persones 
Majors, les Corals Gabellina i Sol Neixent, entre 
d'altres, actuaren a la Salle de Palma. Els nostres 
cantaires mostraren el bon mivell que han arribat a 
aconseguir aquestes formacions musicals del 
municipi. 

Costa 
A l'edició dels diumenges del diari "Diari 

de Balears", hi ha una secció en què se'ns mostra 
Mallorca vista des de la mar. L'article del dia 2 va 
estar dedicat a la zona de costa entre la Colònia de 
Sant Pere i Cala Rajada. Els comentaris fets per la 
periodista, especialment els peu de foto, convendria 
que els regidors els llegissin: l'opinió sobre les 
destrosses paisatgístiques de sa Mesquida i els 
Pelats farien empegueir qualsevol persona amb una 
mica de sensibilitat. El pitjor és que són ben 
encertats, vessen de raó. 

Seminari Blanquerna 
A Lluc se celebrà el 18è Seminari del Grup 

Blanquerna, entre els dies 27 i 29 de setembre, sota 
el tema "Patiicipació ciutadana i nous moviments 
socials". Destacam que al capdavant del Grup 
Blanquerna hi trobam els gabellins Climent Garau i 
Nadal Bernat. 

Marató 
El diumenge dia 29 de setembre, la corre

dora Melina Sagrera participà en la reconeguda 
marathon de Berlín, una de les més prestigioses del 
món. Na Melina aconseguí millorar el rècord de les 
Balears, que ella mateixa tenia, en fer un temps de 
2h 51' I O". Enhorabona per aquesta magnífica mar
ca 

Brodat 
Cada any, les brodadores gabellines que 

participen en el concurs de la prestigiÒsa revista "La
bores del Hogar", se'n duen qualque premi cap a 
casa. Enguany, la botiga "Ca na Marisa" ha obtingut 
el premi de tenda col·laboradora, cosa que suposa 
una invitació a la inauguració de I' exposició a Bar
celona i un premi en metàl·lic, i dues clientes han 
estat premiades també: es tracta d'Elisa Fermí.ndez, 
qui ha obtingut una menció especial, i Maria Flaquer, 
amb un qumi premi. Ambdues presentaren sengles 

Foto: Faxdepera estovalles. 
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D'altra banda, Mm·ilena Maldonado, alumna de rr-------------------"" 
I ' escola d ' adults, obtingué un cinquè lloc. 

Aquest dimmis, dia 8 d'octubre, hauran anat a Bar
celona convidades per I' empresa organitzadora del 
concurs . 

Gustavo 
El pintor Gustavo, després de 12 anys, ha tornat a 

exposar a Palma. Concretament, la mostra s'ha pogut 
veure a la Fundació Mathias Kühn i ha duit pertítoi"Gus
tavo de sol a sol". La inauguració tengué lloc el dia 20 de 
setembre i comptà amb una presentació a càrrec de Ca
milo José Cela Conde, qui es recreà en els títols de les 
obres exposades. L'acte va concitar una grandíssima 
expectació, que fé que la sala d'exposicions estigués ple
na de gom a gom. 

Esculptures 
Ja informàren fa uns mesos que algunes escultures 

emblemàtiques dels Jardins de Sa Torre Cega, marxaven 
cap al Palau March de Palma. Idò, unes 20 peces de les 
60 que hi havia al jardí de Cala Rajada, formaran part del 
pati palmesà. Ara per ara s' ajorna la seva instal·lació 
definitiva perquè les obres es troben sotmeses a una 
restauració, ja que algunes quedaren afectades pel tem
poral de novembre. L'orgue de la mar, una de les 
escultures més emblemàtiques, presidirà el pati central. 

DIA 20 D'OCTUBRE 
ALES 12 HORES 

PLAÇA DE L'ORIENT 

CONCERT 
EXTRAORDINARI 

CC BANDA DE MÚSICA DE 
CAPDEPERA 

BANDA UNIÓ MUSICAL DE 
TARRAGONA 

La Banda Unió Musical de Tarragona 
va néixer I 'any 1993, fruit de la iniciativa 
d ' un jove grup d'estudiants de música. La 
seva primera actiació va ser al Concert de 
Sant Joan de 1993 i des de llavors ha estat 
present en totes les festes i actes improtants 
dc Tarragona. A més ha participat, en 
concert, a moltes altres localitats i com a 
membre de la Societat Catalana d'Entitats 
Musicals als Festivals de Bandes que es 
celebrren anualment arreu Catalunya . L'any 
1997 es va crear la Banda Juvenil, amb la 
finalitat de nodrir de nous instrumentistes a la 
banda, alhora que millorar la qualitat de la 
formació. 

El director actual és Joan Baptista 
Messeguer i Llopis, des de l ' any 1999, any 
que substituí a Joan Carles Chordà que ba
via estat el director des de la seva fundació. 

Dia 20 d ' octubre actuen a Ja plaça de 
I'Orientjuntament amb la Banda de Capdepera 

\\ ,, v 
v 

Fo to: Última Hora '-'------------------------------' 
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~p. RESUM DELS ACTES DE LA VI DIADA DE MALLORCA 
ACTES COMMEMORATIUS DEL 12 DE SETEMBRE 

UJURAMENTDEPREMISDEIAREGATADEVELA 
Duranteldarrercapdesetmanad'agostsecelebràenelCiub 

Nàutic de Cala Gamba el VI Trofeu Diada de Mallorca de Vela Llatina, 
activitat, com cada any, programada dins els actes commemoratius dell2 
de setembre. 

PRESENTACIÓDEISGEGANTSDELSREISDEMALLORCA 
Els actes de la Diada de Mallorca 2002 han estat el millor 

escenari per a presentar els gegants dels reis Sanç i Jaume III de Mallorca 
en societat. 

Amb aquests dos nous gegants, juntament amb els que es 
presentaren l'any passat; Jaume IIi Esclaramonda de Foix, queden 
representats tots els reis de la dinastia mallorquina. 

Les escultures són de I 'artista Isabel Ballester, i el disseny del 
vestuari i complements són de Rafel Lladó, emperò en la constmcció han 
participat moltíssims d'artesans i distints col·laboradors amb tots i cada 
un dels elements que el composen i el procés de construcció. 

El rei Sanç vesteix amb els colors de la bandera mallorquina que 
ell va instituir i el rei Jaume III pmtaelllibred eles llei palatines i l'espasa 
símbol dels esdeveniments històrics que va viure. 

L'acte de presentació tengué lloc divendres di a 6 de setembre i 

un nou enregistrament de I' himne de Mallorca que ha portat per títol 
"Chenoa, LaBalaguera". 

Chenoa es mostrà orgullosa de col·laborar en la tasca de la 
institució que presideix Maria Antònia Munar de donar la màxima difusió 
a I' himne de tots els mallorquins i d'acostar-lo als joves. 

Per la seva part la Presidenta del Consell de Mallorca expressà 
la seva satisfacció per I' augment de coneixement de la Balanguera com a 
himne de Mallorca. 

Un total de 5.000 còpies han estat editades i foren repartides 
gratuïtament als visitants del Palau Reial en les Jornades de portes 
obertes i també han estat repartides a les escoles de Mallorca i 
associacions juvenils que ho han sol·licitat. 

fou presidit per la presidenta del Consell de Mallorca, Maria Antònia I••I•!III!Jl .. J 

Munar. 
Els gegants també han estat presentats a Felanitx, Porreres i a 

Montuïri. Durant la Diada de Mallorca, dins el programa Coneguem els 
reis de Mallorca, es farà un circuitdecercaviles, animació i teatre al carrer 
acàrrecdel gegants del Consell de Mallorca, de personatges medievals i 
del Joch dels Ministrils que passarà per Santa Margalida, Lloseta, 
Pollença, Maria de laSalut,Manacor,Liubí, Campos i Sa Pobla, viles 
fundades pel rei Jaume n. 

PRESENTACIÓDELDISC"CHENOA,LABALANGUERA" 
La cantant mallorquina Chenoa, que participà en el programa 

Operación Triunfo i al Festival d'Eurovisión ha prestat la seva veu per a 

MÒBIL 630814336 
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07580 Capdepera 
MALLORCA 
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Visiti la nostra web 
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EXPOSICIÓCAVALLSDEMIGUELSARASATE 
La Presidenta del Consell de Mallorca inaugurà dilluns 9 de 

setembre l'exposició Cavalls de Miquel Sarasate que ha tengut lloc a 
l'hipòdrom de Son Pardo de Palma. 

Les escultures, realitzades sobre fe nu i acer reprodueixen totes 
elles escenes de cavalls. 

PRESENTACIÓDELLLIBRELACARTOGRAFIAMALLOR
QUINAAMALLORCA 

El dimars lO de setembrede2002 fou presentat a la Sala de 
Plens del Palau Reial el llibre La Cartografia Mallorquina a Mallorca de 
Antoni Gi nard Bujosa i dins lacol·lecció I'IIIade la Calma que cuida 
extraordinàriament les Edicions J. J. De Olañeta. 

A I' acte assistí la presidenta del Consell de Mallorca, Maria 
Antònia Munar, l'autor del llibre Antoni Gi nard Bujosa, l'editor J. J. 
De Olañeta i Andreu Ramis director de l'Obra Social i Cultural de Sa 
Nostra. 

El Consell de Mallorca té com a objectiu la defensa de la 
nostra cultura i de la nostra història, aquest és sens dubte un objectiu 
lloable per a la nostra identitat com a poble i alhora inmens, senya 
inaludible de la gran història que té I anostra illa. 
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Dins el marc de la Diada de Mallorca que commemora un fet 
històric com és el jurament de Jaume II de les cartes de franqueses i 
privilegis té lloc la presentació d'aquest important estudi de la cartografia 
centrat també en el mateix període medieval. Mallorca a l'època medie
val era considerada un centre geogràfic molt important tan des de el punt 
de vista estratègic militar com l'econòmic. Aquest fet entronca 
directament amb la navegació per la Mediterrània com el mi~ à d trasport 
de mercaderies, de defensa més important. És, per tant, la cartografia un 
element primordial d'orientació. 

Com diu la presidenta del Consell de Mallorca, Maria Antònia 
Munar, a la presentació delll ibre: "La cartografia mallorquina a Mallor
ca és un llibre amb vocació de fl.Jtur, de donar a conèixer una part essencial 
de la nostra història a través d'uns documents que, elaborats amb la 
finalitat d'arribar a bon port, constitueixen una altra prova del nostre 
caràcter receptiu i obert al món". 

EXPOSICIÓ''ENTREPOCIMASSASAMESURAP ASSA" 
El dimecres 11 de setembre la presidenta del Consell de Ma

llorca inaugurà a la capel la de la Misericòrdia I' explosició Entre poc i 
massa sa mesura passa que ha estat realitzada pel Centre Cultural de 
Campos. Té com objectiu donar a conèixer, o a recordar, quin era el 
sistema de mesures emprat a la nostra illa abans de la implantació 
generalitzada del sistema decimal. 
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El Bisbe de Mallorca, Teodor Úbeda, destacà en el seu sermó 
que la data dell2 de setembre uneix una celebració religiosa, com és Ja 
celebració de !aMare de Déu de Lluc, amb una commemoració civil, com 
és el jurament de Ja Carta de Privilegis i Franqueses per part de Jaume Il. 

L'agrupació S 'Estol des Gerricó ballà l'Ofrena i cantà la Coral 
Sant Jaume, dirigida per Mariana Cortès. 

Les associacions ciutadanes, les cases regionals, les 
agrupacions polítiques, els ajuntaments i les institucions de Mallorca 
realitzaren una ofrena a la tomba del Rei en Jaume II. 

ACfEINSTIWCIONALDEIADIADADEMALLORCA 
EI düous 12 de setembre, DiadadeMallorca2002, tengué lloc 

l'acte institucional de la Diada de Mallorca 2002 al Pati de la Misericòrdia 
de Palma. 

Ha presidit I' acte Ja Presidenta del Consell de Mallorca, Maria 
Antònia Munar, i han assistit els vice-presidents del Consell de Mallorca, 
Miquel Nadal i Maria Antònia Vade li, a més de tots els consellers 
executius del Consell de Mallorca així com consellers del Ple del Consell. 
També hi han participat el president del Govern Balear, FrancescAntich, 
el president del Parlament de les Illes Balears, Maximilià Morales; la 
delegada del Govern a les Illes Balears, Catalina Cirer; el vice-president 
del Govern de les Illes Balears; acompanyats per altres consellers del 
Govern de les Illes Balears. 

Foren lliurades les Medalles d'Honor i Gratitud de l'illade 
LLIURAMENTDEPRE.MISL'HOMEIELMEDIAMBIENT Mallorca a: Josep Amengual Domingo, Anthony Bonner, Antònia 

La Presidenta del Consell de Mallorca, MariaAntòniaMunar Buades Vallespir i Joan Veny i Clar 
assistí a l'entrega de premis de la tercera edició del concurs «L'home i el 
Medi Ambient>> organitzat pel Departament de Medi Ambient iN atura 
del Consell de Mallorca. 

A l'acte, celebrat en el Museu de l'Esport del Casal de Cultu· 
rad e La Misericordia el dimecres dia 11 de setembre, també hi assistiren 
el conseller de Medi Ambient i Natura del Consell de Mallorca, Miquel 
Àngel Borràs així com la secretària tècnica de l'esmentat departament, 
Catalina Burguera. 

Hi hagueren 183 fotos participants. 
L' explosició romandrà oberta fins dia 20 de setembre. 

BALLDEGEGANTS 
Dia 12 de setembre, Diada de Mallorca, tengué lloc davant les 

portes del Palau Reial el Ball de Gegants dels reis de Mallorca, Jaume II, 
Esclaramondade Foix, Sanç i Jaume III. 

L'acte, presentat pel Cap de Relacions institucionals del Consell 
de Mallorca, Guillem Ginard, fou presidit per la Consellera Executiva 
de Presidència del Consell de Mallorca, Dolça Mu I et. 

Els gegants ballaren la Marxa d'Autoritats, els Nans i el Ball 
de gegants, al ritme de la música del Joch dels Ministrils. 

L'acte acabà amb l'himne de Mallorca, La Balanguera, 
interpretat pel Joch dels Ministrils del Consell de Mallorca i ambientat 
amb una pltüa de pètals. 

.MISSAENHONORALA~DEDÉUDELLUC 
Düous 12desetembre,DiadadeMallorca,alaSeudeMallorca 

tengué lloc la Missa en honor a la Mare de Déu de Lluc presidida per 
l'Excm. iRvdm. Sr. Bisbe de Mallorca. 

CONCURSDEDIDUIXIREDACCIÓ 
Divendres dia 13 de setembre, a Ja Sala d'Audiències del Palau 

Reial, la presidenta del Consell de Mallorca lliurà els premis del Certamen 
de Dibuix i Redacció 2002 que ha tengut lloc en motiu de la Diada de 
Mallorca 

GRANPRENITDIADADEMALLORCADETROT 
Diumenge dia 15 de setembre se celebrà el Gran Premi Diada 

de Mallorca de Trot en I 'Hopòdrom de Son Pa rd o 
La presidenta del Consell de Mallorca, lliurà el trofeu de 

guanyador a Toni Tur, conductor de Didy Blai, que va recórrer els 2.600 
metres amb un temps rècord d' 1.18.2. 
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• 

La mirada 
d'unforaster 

Lluís Cerrada Carretera 

VIII.Fonsd'energiaiproductes 
bàsics. Dependència de 
l'exterior (2a part) 

En el número anterior vaig estar donant dades de 
totes les illes i del seu consum brut d'energia. A Mallorca 
el consum final -o la demanda final energètica- de l'any 
2000 va créixer en un 1 ,8% respecte de I' any anterior. El 
percentatge del comsum final dels productes derivats del 
petroli és molt elevat: un 78,8%; restant un 17,8% per al 
consum d'electricitat, un 2% de gas manufacturat, un 1,2% 
de biomassa i un 0,2% de consum d'energia solar i eòlica. 
També és cert que el major creixement respecte a l'any 
anterior el trobam en l'energia solar i eòlica (un 7,8%), 
seguiJa Je I' eleclrit:i lal (arub un 6% ), Jel gas mauufadural 
(un 3,5%) i dels productes petrolífers lleugers (un 3,?%). 
Amb una simple ullada del balanç energètic de Mallorca 
2000 podem treure algunes conclusions: 

1".- Només produïm a la nostra illa una petita 
quantitat d'energies renovables: 77.225 tep: 

57.205 de R.S.U. transformades en electricitat a la 
planta incineradora de Son Reus 

17.426 de biomassa per a ús industrial i residencial 
2.594 d'energia solar i eòlica per al consum dels 

serveis i residencial. 
Totjust podem considerar como a neta la producció 

d'energia solar i eòlica -la part més petita de les energies 
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renovables -; la producció d'electricitat mitjançant la 
incineració de residus sòlids urbans és molt qüestionable. 

2".- Tota la resta dels nostres productes energètics 
són impmiats: 2.065.279 tep. La major part dels quals són 
productes petrolífers (1.282.183) i els altres combustibles 
sòlids: coc (52.459) i hulla (747.499). 

3".- El sector econòmic que més energia demana 
és el transport (909.135 tep ); més el terrestre que l'aeri. A 
llarga distància ve el sector residencial (190.092), el de 
serveis (183 .729), el sector industrial (116.859), i el primari 
(50.893) . 

4".- Tota la importació d'hulla i part dels productes 
petrolífers es transforma en energia elèctrica, de forta 
demanda en els mesos estiuencs. 

5".- Fins ara, el gas natural, el producte energètic 
menys contaminant, no ocupa, a les nostres illes, el lloc 
important que té en els plans energètics de tots els països 
desenvolupats. 

Aquesta és la situació energètica que ens trobam a 
les Balears cap a la fi del segle XX. El panorama no és 
massa atractiu, encara que participem de ple en la 
problemàtica energètica del món occidental: 

a) dependència quasi total del recursos energètics 
no renovables. 

b) forta incidència en la contaminació del medi: des 
de l'any 1997 estam molt per sobre del llindar establert a la 
Cimera de Kyoto; a l'any 1989 es necessitaven3,7 vegades 
la superfície de les Illes Balears totalment fm·estada per a 
engolir les emissions de C02 efectuades aquell any; al1999 
ja eren necessàries 5,3 vegades aquesta superfície. 

e) elevat ritme de creixement paral·lel al 
desevolupament econòmic i només alentit per una lleu 
desacceleració econòmica. 

d) fmia participació de l'electricitat en el consum 
energètic final, cosa que compmia un increment substan
cial del consum d'energia primària. 

e) escassa aplicació dc mesures d'estalvi i dc 
racionalització del consum energètic. 

Per tot això es va fer necessari el Pla Director 
Sectorial del 6 d'abril de l'any passat. Aquest pla avalua 
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l'evolució de les nostres necessitats energètiques per als 
pròxims quinze anys, analitza les possibilitats d'implantar 
mesures d'estalvi energètic, de racionalització en l'ús de 
1 'energia, de diversificació energètica- introduint el gas natural 
como a font energètica- i d'implantació d'energies renovables 
i autòctones netes, preveient les infraestructures necessàries 
que garanteixin el subministrament energètic a la nostra 
comunitat. 

Dins aquests objectius hi trobam la Guia per estalviar 
energia a ca nostra, que arribà a ca meva a mitjan abril, quan 
estava elaborant aquest treball. A la presentació de la guia, es 
reconeixen les nostres característiques particulars d'insularitat 
i de limitació de territori que dificulten la instal·lació 
d'infraestructures energètiques. També es reconeix la 
terciarització de la nostra economia, que exigeix un nivell de 
qualitat energètica superior a altres entorns, la «falta evident de 
recursos energètics propis» i el «perfil de demanda energètica 
que ha anat creixent de forma considerab I e en els últims anys». 

Fa una afirmació per mi massa suau: «el ritme del consum 
energètic a les Illes Balears comença a ser insostenible». De 
començar, res de res; ja fa al manco una dècada que està 
resultant insostenible. Després dóna una sèrie de recomanacions, 
algunes de les quals crec que són poc realistes: les referides a 
l'aïllament de finestres, portes i teulades, i a la temperatura de 
la calefacció: segons el moment del dia, l'edat dels ocupants i 
el tipus de sala o habitació. Em fa la impressió que s'està 
pensant en llocs molt distints del nostre, en un tipus del països 
centre-europeus desenvolupats i amb clima fred. També crec 
que es pensa en una altra societat quan intenta motivar-nos a 
l'ús del transport públic, afirmant: "el transport públic ens 
permet desplaçar-nos de manera més relaxada i realitzar altres 
activitats durant el trajecte": això estaria bé en la meva antiga 
situació, vivint a Madrid, però aquí, tal com està el transport 
col·lectiu, empareixunarecomanacióunamicasarcàstica. Tot 
i això, crec que, en altres aspects, aquesta guia pot ser útil, 
sempre que el ciutadà corrent vegi que també l'administració 
fa la seva feina i facilita la col·laboració citadana. No oblidem 
que el nostre municipi de Capdeperanecessitaestalviarenergia 
elèctrica: a l'any 1999 consumírem 63.540 MWh i el 2000 
pujàrem a 68.165 MWh, amb un augment porcentual del7,3% 
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per sobre de la mitjana comunitària. 
La qüestió és que aquesta indecisió d"'agafar 

el bou per les banyes" que veig a la Guia, per tal 
d'estalviar energia a ca nostra, també es pot aplicar al 
Pla Energètic del Govern. Segons el GOB, que va 
participar activament al llarg de tot el procès de discussió 
d'aquest Pla, mitjançantal·legacions, informes i reunions 
amb partits i institucions, la planificació segueix un 
model desenvolupista i és bàsicament un pla elèctric. 
Entre les deficiències del Pla, el GOB en destaca les 
següents: 

- Poc impuls a les energies renovables: entre 
l'energia solar i eòlica no s'aconsegueix superar el6% 
de la totalidad de la potència intal·lada. 

-Encara que el Govern fa una gran aposta pel 
gas natural (combustible millor i menys contaminant) el 
carbó de la central tèrmica d'Es Murterar no serà 
substituït pel gas natural. 

- La central de Sant Joan de 
Déu no serà totalment desmantellada, i 
s'hi instal·larà una nova central elèctrica 
de gas, a una zona ja saturada pels 
problemes de I 'aeroport, els depòsits de 
combustible, l'autopista ... 

-Està previst un augment de la 
potència elèctrica en un 75%, amb el 
consegüent creixement de les emissions 
de gasos d' fec.te h ivernac.le per la nostra 
inevitable forma de produir electricitat: 
cremant carbó, gas-oil, R.S.U.i gas na
tural. 

-Proposa poques mesures sobre el transport, la 
qual cosa no suposarà cap reducció de les emissions de 
C02 i no es compliran els crompromisos de Kyoto en 
defensa del clima. 

Algú pot pensar que aquesta crítica és radical, 
exagerada, per provenir d'un grup de forta militància 
ecologista, però també des d'ambients universitaris es 
fan les mateixes anàlisis. Distints autors del CITTIB 
(Centre d'Investigacions i Tecnologies Turístiques de 
les Illes Balears), a l'article "La qüestió energètica a les 
Illes Balears" (1 ), afirmen: 

"El Pla Director Sectorial d'energia no contem
pla un horitzó, vers l'any2015, gens encoratjador: amb 
només un 5% de participació d'energies renovables 
respecte del total de potència elèctrica instal·lada, amb 
el manteniment de l'ús de carbó per a la producció 
d'enegia elèctrica i amb l'increment del 75%de la 
potència elèctrica instal·lada" 

(1) C.MANERA (Coord) :Història ecològica a les Balears. 
Estudis sobre energia, economia i medi ambient. Lleonard 
Muntaner Editor. Palma de Mallorca 2001. 
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El dia 11 de setembre de 2001 fou un d'aquests 
que deixen empremta a la Història i a les consciències de 
la gent. Veritablement, la imatge de les Torres Bessones, 
desplomant-se sota el seu propi pes, va ser d'aquelles 
que et deixen sense alè. I el més lamentable, naturalment, 
va ser la tragèdia de les víctimes ... Veritablement, i fent 
ressó a molts d'analistes, a més de la tragèdia per si 
mateixa, hi havia un mal igualment considerable: la pèrdua 
del sentiment d'invulnerabililtat del que gaudien els 
ciutadans nord-americans. 

Un any després, degut a la dolenta, do lentíssima, 
actuació del president Bush, tot un sentiment mundial de 
solidaritat i suport s'ha transformat en recel i oposició. 
D'una banda, el president de la nació 
més poderosa del món, "amb la missió 
divina de preservar el bé i la llibertat", 
s'ha mostrat de forma mesquina i 
sectària. D'altra banda, ha demostrat 
que I' atemptat no sorgí de la casual i tat: 
ho va fer un grup que els mateixos 
Estats Units havien potenciat, armat i 
entrenant, a 1 'època de la invasió russa 
de 1 'Afganistan. Paradoxalment, els americans 
anomenaven als guerrillers, islamistes radicals i talibans 
inclosos," lluitadors de la llibertat". 

Vist que l'atac a l'Afganistan no era prou per 
assaciar l'afany de revenja ( després de tot ha estat un 
fracàs estrepitós: han substituït un govern dictatorial per 
un altre, les dones segueixen pels carrers amb la burka, i 
Bin Laden i la resta de caps cercats com a instigadors 
dels atemptat s'han esfumat com per art de màgia) ara 
han cercat un altre cap de turc: l'Iraq. I és que una part 
important del món comença a qüestionar-se moltes co
ses, i en nom de la "croada contra el terrorisme" s'estan 
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mesclant massa coses. Si s'ataca l'Iraq, no és perquè el 
seu govern sigui dictatorial ( n'hi ha a tracalades, de 
dictadors, en el món!) ni pel perill que suposa, sinó perquè 
hi ha petroli, té molt de petroli que convé que es posi en 
circulació sota el control de les grans companyies 
petrolieres. A més, les empreses d'armament, que 
curiosament aportaren molts de fons a la campanya elec
toral d'en Bush (quina casualitat!), han de buidar els estocs 
d'armes. 

Però el recel davant de l'imperi americà no surt 
només del seu afany bèlic. Hi ha altres motius que si 
s'analitzen demostren la manca de solidaritat d'aquest país: 
no signar la seva inclusió en el Tribunal de Justícia interna
cional i exigir la immunitat per als seus funcionaris i soldats 
(és ha dir, ~'ha de jutjar tothom menys a ells mateixos!); la 
no signatura del protocol de Kioto, per aturar 1' emissió de 
gasos contaminants a 1' atmosfera ( el país que més conta
mina decideix seguir contaminant), manté una política pro
teccionista de la seva indústria i agricultura davant la resta 

del món (exigeixen que no es posin 
traves per exportar, mentre dificulten 
I' arribada de productes estrangers als 
seus mercats), exigeixen el 
compliments de mandat de l'ONU a 
certs països i defensen l'incompliment 
a altres, i així un seguit de fets que fan 
pensar, a bona part dels ciutadans, que 
no es poden fiar massa d'un senyor 

així per molt "amic americà" que sigui. 
La darrera i ben sonada, ha estat la manifestació 

de l'actriu nord-americana Jessica Lange, que no s'ha 
mossegat la llengua a l'hora de criticar la política interna
cional del seu país i inclús reconeixia "sentir vergonya d' 
ésser americana" . 

Jo no arrib a tant, però també em sent un poc 
empegueït de la posició internacional del govern del meu 
país: el qualificatiu de perrito faldera que se'ns dóna no 
em fa cap gràcia, per molt encertat que sigui . 

Tres i no res 

PASTISSERIA 

carrer major, 49 - tel. 971-56 41 91 
CAPDEPERA - MALLORCA 
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Escola d'adults 
Programa curs 2002/2003 

L'escola d'adults de Capdepera ha tret un ample 
programa de cursets i activitats, ordenades en diverses 
àrees: àrea acadèmica, àrea ocupacional, àrea d'oci i temps 
lliure i I' oferta musical per a adults. Aquests són els cursos 
que podeu triar: 

AREA OCUPACIONAL 
- Nivell I o alfabetització 
- Nivell II o consolidació 
- Educació Secundària per a persones Adultes 
- Preparació proves lliures a cicles fonnatius de grau mitjà 
(major18 anys) 
- Preparació proves lliures d'accés a cicles formatius de 
grau superior (majors 20 anys o 18 amb títol tècnic) 
- Català intensiu per a no catalanoparlants 
- Preparació proves junta avaluadora de català 
- Castellà per a estranges (iniciació, consolidació i 
perfeccionament) 

ÀREA OCUPACIONAL 
- Alemany I 
- Alemanyii 
- Ofimàtica bàsica 
- Ofimàtica avançada 
- Comptabilitat per ordinador 
- Curs sanitari per a cuidadors 

ÀREA D'OCI I TEMPS LLIURE 
- Taller de fils 
- Macramé 

Restauració de mobles 
- Tècniques de dibuix gràfic i artístic 
- Ceràmica 
- Pintura damunt figures i tela 

- Cuina nadalenca i de festes 
- Cuina mallorquina 
- Cuina dietètica 

..-----T.E .. G. S.L. 
(TECNDI.OOIES ElfCTJIIQIIIS llABAUINESJ 

100 •;. WAUINS 

INSTAUACIONS I REPARACIONS 
ELÈCTRIQUES 

C/. L'Agulla, 14 • Tet í Fax ; 56 Jg 27 ·CALA RATJADA 

OFICINA I TALLER: 

CI. Ferrers (Polfgon Capdepera)· Tel. í Fax : 56 42 53 

- Rebosteria nadalenca 
- El món de la fruita 
- Tasta de vins (Enologia). Nivell I i 2. 
- Tai-chi 
- Taller de Ioga 
- Tallers naturistes 
- Composició floral 
- L'art del bonsai 

Jardineria 
Agricultura ecològica 
Ball de sala. Nivell I iII 
Salsa i Merengue 

- Ball de bot per a adults 
- Vesturari medieval 
- Iniciació a la fotografia 

OFERTA MUSICAL PER A ADULTS 
- Llenguatge musical per a adults 
- Tècnica vocal per a adults 
- Instruments 

(Per amés informació Escola de música de Can Rata 
tf 971 819201) 

INFORMACIÓ 
G-ENERAT" 

Matrícula: del 
JO al 25 d'octubre, de 
dilluns a divendres de 
12 a 14 hores i de 17 a 
19 hores. Al Centre 
d'adults de Can Piricus, 
carrer Ciutat 39. Tel. 
971 56 49 53 

Per a participar 
cal ser major de 18 anys 
i dur fotocòpia del DNI 
(si és la primera vegada 
que vos matriculau o no 
la vàreu dur l'any 
passat) 

Notes: Tots els cursos tenen un número mínim 
i màxim de participants 

Per raó d'organització les dates i horaris po
den variar 

Se pot fer devolució de les quotes de matricula 
si no han passat més de 15 dies de l'inici del curs o si 
per qualsevol motiu aquest s 'ha d'arml·lar 

Les persones no matriculades no poden assistir 
a classes en substitució d'altres 
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La recepta del mes 
Llampuga de ca· n Pereandreu 

A la passada fira de la llampuga podiem assaborir, aquest peix cuinat de moltes 
formes. A quina més bona! Aquest mes recollim una de les receptes que, a més de saborosa, 
és relativament bona de fer. Vol ser el nostre homenatge als cuiners i cuineres que feren 
possible la degustació del moll 

Ingredients per a quatre persones 
- 2 llampugues de 600 grams cadascuna 
- 1 ceba 
- 1 pastanagó 
- 1 patata 
- 1 tassó de salsa de tomàtiga 
- 2 cullerades de salsa maionesa 
-una picada d'all,julivert i 6 ametlles 
-oli i farina 

Elaboració 
Netejam les llampugues i els llevam els caps i les cues, després feim dos trossos de cadascuna 

i els salpebram. Passam els trossos per farina i els posam a fregir en oli abundant. Una vegada 
daurats, els traiem, els escorrem d'o~i i els reservam. Dins una paella neta hi posam una mica d'oli 
de fregir la llampuga i hi sofregim les verdures, netes i tallades ben fines. En ser cuites, les col·locam 
dins una rostidora, amb els trossos de llampuga al sobre. A la salsa de tomàtiga que tenien feta 
d'abans, i passada pel passapuré, hi afegim la maionesa i la picada, i ho mesclam tot. Amb aquesta 
barreja cobrim la llampuga. Posam la restidora al forn, a uns 200° C, un quart d'hora. Ha de quedar 
ben gratinada. 

Bon profit! 

••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

Amb l'exclusió de les Illes Balears 
del Pla energètic, ajornant les seves 
inversions sine die, ens tornen a ficar al 
furgó de coa. per si no bastàs això, el sr 
Rato i els ministres de Madrid a cor, 
s'empenyen en donar una mala imatge de 
les Illes a la resta d'Espanya. Per si de 
cas el sr Aznar, poc diplomàtic el senyor, 
se dedica a insultar a la població de la 
Comunitat on passa les vacances, fregant
li a la cara haver triat els governants que 
han triat. Tot junt de vergonya, els seus 
acòlits de les illes fent el paperillo, 
intentant justificar l'injustificable: la 
marginació que patim. 

És vergonyós sentir en Ortea, na 
Cirer o l'Estaràs, parlant d'unes 
inversions inexistents i sortint per la 
tangent, quan se 'ls demana solucions. 

ai, tomeuet . • •••• 

In ·ta/./ac:ions 

Pep Terrasa 
CI Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 
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Portada 

deia ... 

En una breu nota, acompanyada de dues 
fotografies, dèiem: Es carreguen el Munt Gros! Amb 
l'excusa de dur arena a l'Agulla, obtengueren un permís 
per treure arena del Munt Gros. Quan fengueren el 
permís hi posaren dues cintes mecàniques i tres pales 
que ja ha fet desaparèixer una extensió semblant a la 
Plaça des Sitjar, venent arena a tot Mallorca. 
L'Ajuntament intenta turar-ho. 

Grumallons 
Ens comentaren distints aspectes de l'actualitat, 

PEPE PARRA, ERNEST A. RAUTER i TOMEU 
CATALÀ. 

Plaça des Sitjar 
-L'aspecte "bunkerià" del mur de la Plaça de 

la r.onstitur.ió, dP. r.apdP.pP.ra, ha quedat una mica 
mitigat per la presència de dibuixos infantils. La cera
mista local Maria Antònia Carrió els ha reproduït en 
rajoles que aquests dies estan coZ.Zocant. 

- El bat/e ha enviat una circular a tots els 
negocis dient que, davant els preus abusius que fa pa
gar el manescal, basta que li donin 160 pessetes. 

- Biblioteca: la de la "La Caixa" de Capdepera, 
que ha tornat a obrir les portes, després d'haver romàs 
tancada per obres. 

- Ha començat el curs, amb els problemes 
habituals. Els nins transportats s 'han trobat amb una 
vaga d'autocars. A l'escola de Cala Rajada hi faltava 
un mestre ... Lo de sempre, vaja. 

- El gabellí Gabriel Moll ha estat nomenat di
rector del Teatre Lliure de Barcelona. 

- Aquesta vegada, la pluja no ha banyat els 
paperins. 

- En el bar Jaume, de Cala Rajada, el diumenge 
5 de setembre, un pescador obrí la cuixa a un home, 
d'una ganivetada. 

- Sorpresa, sorpresa. El PSOE local ha celebrat 
eleccions i l'executiva que ha sortit ho ha fet amb 
absències molt significatives. Aquests són els elegits: 
President, Sebastià Gayà; Segretari, Mateu Mercant,· 
Vocals,· Antoni Muntaner, Miquel Ferrer, Josep Sirer, 
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Fernando Peñalver i Francisco Uceda. 
-En Xisco Terrassa, cap de llista d'UCD, ha 

dimitit del partit. Paradoxalment, en Xisco ens va dir 
que pensa seguir donant guerra devers La Sala i 
recolzant l'actuació del grup municipal d'UCD. 

-Aquesta vegada ha estat el pacte d'esquerres 
el que n'ha sortit malparat. El PCIB de Capdepera ha 
decidit rompre el pacte municipal d'esquerres. 

Entrevistes 
Dins un ambient de precampanya electoral, vàrem 

organitzar una taula rodona en què hi participaren tots els 
caps de llista de partits amb presència en el Consistori. 
Ells eren: SALVADOR MOLL, NICOLAU ALZINA, 
JOAN PALLICER, XISCO TERRASSA i PACO BAR
BON. Al llarg de quinze pàgines, varen fer un repàs al 
primer ajuntament democràtic del poble, després de la dic
tadura franquista. N'extreim una frase de cadascun d'ells. 
Terrassa: Hem viscut plegats, hem xerrat, fins i tot 
matances hem fet, que ja és dir. El mèrit és de tots els 
partits. Alzina: Potser que el més positiu que ha tengut 
aquest Ajuntament és que aquí hi ha hagut un gran 
esperit de convivència. Barbon: Sempre he tenguda 
una interrogant: hauria estat igual si hagués comandat 
la dreta? Hi hauria hagut la mateixa "camaraderia"?. 
Pallicer: Dóna la impressió que ens ha agafat en un 
moment de sensació que això s 'acaba i que el millor, 
al final d'aquests quatre anys, és anar-nos-en tots a 
ca nostra amics. Moll: Als qui venguin els diria que 
tenguin molta responsabilitat i que pensin que el poble 
els demanarà: què n'heu fet dels meus doblers? 
Aquesta és la qüestió principal d'una administració 
municipal. Què n'heu fet dels meus doblers? 

Esports 
Volen tornar a provar de travessar de Mallor

ca a Menorca, nedant. Això de la travessia 
Mallorca-Menorca ho hem sabut pels diaris. Igualment 
sabérem del Torneig de Tennis pera Veterans. 
Igualment que sabérem del Marathon de Sindsurfing. 
O nosaltres estam molt despistats, o els serveis 
d'informació de l'Ajuntament ens tenen completament 
oblidats. 

Altres seccions 
-Per què? 
- Tot l'amor, Mateu Gili - Agenda 
- L'esvoranc: Els magraners, Joan Rai 
- Història de Capdepera (capítol III), Joan Sancho 
"Coll" 

11 Jornada d'estudis locals de capdepera 
30 de novembre de 2001 

Teatre Municipal de Capdepera 
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Petits contes d'estiu (II) 

Conte cinquè 

A començaments del segle XXI, la inseguretat 
ciutadana d'un poble qualsevol de l'opulenta illa de Ma
llorca era una de les grans preocupacions dels seus 
habitants. Atiat el foc pels mitjans de comunicació, qui 
més qui manco associava el problema als immigrants, 
entesos aquests com a gent de fóra de 1 'Estat: europeus 
de l'est, sud-americans, subsaharians, nord-africans ... 

Un bon home, ja major, qui, amb penes i treballs, 
i després d'una llarga i penosa reconversió, havia acabat 
abraçant la democràcia com a forma més deistjable per 
a organitzar la convivència de les persones, prenia un 
cafè amb llet en el bar del cantó. El savi local, molt llegit, 
ell, se li acostà i li digué: "Aquest lloc és un desastre. 
Aquí no hi ha qui hi visqui. Això, en temps d'en Franco, 
no passava". 

ÀtAto Escola 

C;A PDETJER;A 

VIA )UAN CARLOS 1:139- CALA RAJADA· CAPDEPERA 
Tels .: 971 ?6 33 53· 9Tl 56 32 60 · Móvil: 629 62 31 54 

(FRENTE GASOL!NEJ{Al 
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El bon home reconvertit a la democràcia no gosà 
contradir el savi local, no fossin coses. Mentrestant, però, 
va pensar: "Tant com m'ha costat entendre els avantatges 
de la llibertat, i ara ve aquest a resuscitar-me mòmies del 
fascisme! Un savi? Un beneit és ell!". 

I va continuar prenent el cafè amb llet. 

Conte sisè 

El xofer de 1' autocar va haver de fer deu o dotze 
maniobres fins que va aconseguir enfilar el carrer, després 
de deixar un tros de retrovisor a un senyal de trànsit. I en 
ser-hi, es va trobar estret enmig de dues fileres de cotxes, 
per on la marxa va esdevenir una tasca sols a l'abast de 
personalitats trempades en els més impactants jocs de rol. 
L'home bufava i suava, en el seu intent quasi impossible de 
fer avançar l'autocar pel tall de la navalla. 

Però, com sabeu, aquesta no és una escena insòlita. 
Més aviat es tracta d'una imatge quotidiana a Cala Rajada, 
un espectacle que entretén molt els turistes, siguin o no 
passatgers del vehicle entrebancat. Afortunadament, aquell 
dia els turistes no varen entendre el xofer, quan va explotar: 
"I després ens queixam que ve poca gent. Encara en ve 
massa!" 

Conte setè 

Anys 30. Platja de Cala Rajada. L'enginyer, arribat 
de Ciutat, està passant l'anual revisió de buc i motor dels 
llaüts. 

- ¿Y esa que és?- que li pregunta l'enginyer a l'amo 
en Joan Pasteles, assenyalant un boci de fil de ferro 
entorcillat a 1' eix del volant. 

- Es o e ... es o e ... es o es la cha ... la cha ... la chaveta 
-contesta en Pasteles, returant com en ell és costum. 

- ¿La chaveta? ¿Esa és la chaveta? - inquiereix, 
incrèdul, l'enginyer. 

- Co ... co ... casas de Dios!- replica l'amo en Joan. 
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L'enginyer ja no diu res més. Davant tan r 
contundent manifestació s'ha quedat sense arguments. 

Conte vuitè 

El concu en Miquel d'es Claper és a bord de 
s 'Ametló, malnom amb que es coneix el seu minúscul 
llaüt, de malfet que és. Barca i mariner romanen damunt 
la platja, en sec. 

-A ver -li mana l'enginyer-, dele unas vueltas 
de maneta. 

Mentrestant, I' enginyer ha posat un peu entre 
les pales de l'hèlice, sense que el concu el vegi, i tots els 
esforços d'aquest són inútils. No hi ha manera de fer 
girar el volant 

- ¿Comprime mucho, eh?- se'n fot l'enginyer. 
-Una putada! -s'exclama el concu en Miquel, 

qui no se'n pot avenir. 
-A ver, pruebe otra vez- el commina el senyor 

de Ciutat, al mateix temps que lleva el peu de l'hèlice. 
La roda del volant volta ara lleugera, sense oposició de 
cap mena. 

- Idò, aquest cabró! Ara no comprimeix gens!
i la seva sorpresa és cada vegada major; no sap com 
sortir-se'n, pensant que no passarà la revisió -Vos puc 
assegurar que no m'ho havia fet mai, això, aquest par
dal de motor - s'excusa. 

I l'enginyer li dóna l'esquena, perquè el concu 
en Miquel des Claper no el vegi riure. 

r 

PREMI CAP VERMELL 2002 
El meu vot és per a la persona/grup/entitat 

Dones mallorquines, amb el títol de 
treballadora familiar, s'ofereixen 

per cuidar persones majors i 
disminuïdes, acompanyament 

mèdic, etc. 

Dies i hores a convenir. 

Telèfons: 625625292 I 626284370 
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TERESA 

L'amor, com 1' aigua, sempre corren per ser 
bons. No podem aturar el temps ni ningú, tots tenim 
el nostre ritme, cicles, o el que li valguem dir. 

L'amor és quelcom universal i intransferible, 
no són somnis sinó realitat que ens fan desitjar, voler 
ser autèntics dins aquest món indiferent, hipòcrita i 
violent però, a la vegada, engrescador, personal i 
potser viciós. El temps és curt i no passa de bades. 

Amb els anys ens feim més tolerants, 
comprensius i, potser, més creients en nosaltres i els 
demés, que som tots iguals, de la mateixa farinada, 
lletada ... 

L'amor no és esperança, sinó llavor 
d'optimisme, sinceritat, sentiments? d'un tresor 
obert encara que estigui buit. 

JAUME SOLIVELLAS 

MARXA PEL TREN DE 
LLEVANT 2002 

2 d.' octu.bre 

~~~ 
l/,llj/Z,lll,l!U1 /I J11 

D 

Cala Rajada - Artà 



agenda de la vila 

_____ Agenda de la Vila ___ _ 
r mes d'agost 

Naixements 

dia 16 juliol, Francisco José Fuentes Vega de Juan José i Yolanda 

dia 26 de juliol, Patricia Muñoz Merino de Jesús i Franc isca. 

dia 30 de juliol, Maria Do lores Cano Pozo de Francisco i Ma Luisa 

dia 1, Ania Larios Gonzalez de José i Natividad del Rosario 

dia 2, Lucas Rodríguez Guerrero d'Ismael i Nieves 

dia 7, Llorenç Aranda Caimari de José i Antònia 

dia 13, Marc Sanchez Borbe d' António i Ma Milagros 

dia 16, Miquel Flaquer Gonzalez de Miquel i Glória 

dia 19, Lluc Cerdà Bernat, de Lluís i Maria Mercé 

dia 23, Adrian Cruz Granados de Juan i Lidiaç. 

dia 26 Marc Muñoz Russo de Juan José i Margarita 

dia 27, Carlos Efren Garcia Moran de Roberto Efren i Marlene Elizabeth 

dia 29, Alba Piñeiro Sanchez de Francisco i Maria Teresa 

Finats 
No hi ha cap enregistrat 
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CAFETERIA 
Ca/a Rajada 

Cala Rajada 
Néndez Núñez,17 
Plaça des Pins. 

Artà 
Ada.Costa i Llobera,23 

Tel 971 563238 

CB 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 
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TEMPS DE REFLEXIO 
La utopia de la igualtat 

El nou mil·lenni no ha començat amb gaire 
optimisme. La situació actual no és de pau ni de tranquil·litat. 
No. Vivim com si esper"asim qualque cosa. Estam a la 
defensiva. Ens fan creure que tenim un enemic. I, per lluitar 
contra aquest enemic, valen tots els mitjans, encara que 
hàgim de renunciar a moltes llibertats que altres 
generacions,amb molt d'esforç, havien aconseguit. I dins 
aquesta "lluita" no hi valen dissidents, o n'estàs a favor o 
en contra, la teva opinió no val. 

Em preocupa molt, aquesta realitat. Em preocupa 
el to que agafen les declaracions polítiques de molts de 
dirigents, tant de l'Estat espanyol com d'altres. 

La caigua de les Torres Bessones va suposar el 
motiu per a tots aquests canvis. El país, que de cada vegada 
va deixant de ser el primer del món, amb una forta crisi 
econòmica i social interna, va trobar el motiu 
per juntar esforços, per unir-se i per demos
trar al món que encara té el poder. L'enemic 
a combatre: el terrorisme. Encara que el 
terrorisme és el mateix sistema que l'ha creat. 

Ara es parla de l'atac a I'Irak. No 
ens enganem, la guerra ja fa estona que ha 
començat, i nosaltres hi som a dins. No sols 
hem de contar les víctimes de les Torres 
Bessones, també hi hem d'afegir la quantitat 
d'innocents morts a l'Afganistan; iguals que 
els morts de Palestina; o totes les víctimes 
del Tercer Món, ja que les ajudes humanitàries 
que abans es donaven ara es destinen a la indústria 
d'armaments. 

Em preocupen, d'aquesta "guerra" no declarada 
que ja vivim, les conseqüències que comporta. La primera 
de totes és el racisme. Vius amb l'altra raça, amb l'altra 
cultura, amb l'altra religió. No són iguals. Tenen "costums 
rars", "ens lleven la feina". 

Pensau que cada vegada se senten més 
declaracions totalment racistes. El fonamentalisme no sols 
és una realitat en el món islàmic; també el tenim aquí. 

Ja es curiós que en tots els conflictes també hi 
fiquem la religió. En aquest sentit, la Humanitat no ha 
avançat gaire. A vegades es presenta, ja ho he escoltat 
més d'una vegada, com una guerra de Déu contra Alà, 
guerra de religions. Una nova Creuada. Per tant, aquest 
és un altre motiu per estar en contra dels "demés" i a favor 
dels "nostres". No és d'estranyar que, a països on viuen 
aquesta situació amb més consciència que nosaltres, les 
esglésies s'hagin tornat a omplir. És la llei del pèndul que té 
la Història. Això sí, s'han omplit de persones, no de 
cristians. Com sempre, s'han identificat unes creences amb 
una cultura, amb una identitat, amb una ideologia. De cap 
manera significa tornar a l'Església per conèixer millor Je
sús i viure l'estil de les Benaurances, cosa que idenfica un 
cristià. 

Tot el que estic reflexionant pot 
semblar fins i tot "apocalíptic". No 
és aquesta la intenció, sinó la de 
reflexar una realitat internacional 
que cada vegada és més nacio
nal. 
No són temps senzills per a ningú, 
i no sols per la crisi turística, sinó 
per tot el panorama que estam 
vivint, on la violència, en tots els 
sentits (domèstica, entre partits, 
entre nacionalismes, la 
delinqüència, el racisme, les 

agressions a la natura, etc.) és fa més evident. 
Contra tot això, quina és l'alternativa? La de 

sempre, encara que avui no estigui de moda: el diàleg. 
No hi veig altra sotiida. Esperar la raó i no fer les 

coses per interès propi. Pensar en tothom i no sols en la 
meva butxaca o el meu poder. 

Joan Simonet 

Cap VeriTiell 
amb el suport de la .·D irecció 

c;eneral de Política .Lingiiíst:ica 

Gover n e l es I:lle a i e ; r s 
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Un per aquesta foto 

Se suposa que és un passeig per a vianants, com tants d'altres. Més aviat, però, 
sembla una cursa d'obstacles: taules, cadires, bancs de pedra, jardineres, papereres, 
arbres, fanals ... i ara, també, mostres de productes i propaganda dels restaurants veïnats. 
Qui en dóna més? 

Ca!capdepera millora 

Contribuents malsofrits 
de Capdepera 




